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POGOVORA PREDSEDNIKA VLADE REPUBLIKE SLOVENIJE JANEZA JANŠE 
ZA ODDAJO »ODMEVI« NA TELEVIZIJI SLOVENIJA 

Ljubljana, 20. junij 2008 
 
 
ROSVITA PESEK: Dober večer, pozdravljeni v Odmevih. V Bruslju se je popoldne z dvourno zamudo 
končalo srečanje evropskih voditeljev, drugo in zadnje, ki ga je vodil predsednik slovenske vlade Janez 
Janša. Nekaj dni pred iztekom slovenskega predsedovanja je predsednik Evropske komisije Barroso 
premierju Janši in njegovi ekipi čestital za izredno delo. Ne glede na zaplete z Lizbonsko pogodbo pa Unija 
po Janševih besedah normalno rešuje tekoče probleme. Voditelji so se tokrat z vso resnostjo lotili 
problemov, povezanih z visokimi cenami hrane in nafte. V Bruslju je predsedujoči Svetu Evropske unije in 
slovenski premier Janez Janša. Dober večer gospod predsednik. Prvo vprašanje, izgleda, da ste irsko 
vroče vprašanje potisnili nazaj irski politiki. Nekako do oktobra naj vam povedo, kakšne rešitve vidijo za 
Unijo v prihodnje. Ali se lahko zgodi, da bodo odšli še enkrat na referendum?  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Dober večer, lep pozdrav v Ljubljano. Kaj se bo zgodilo na Irskem 
ni nihče tukaj dokončno predvideval oziroma nobenih zahtev ni bilo postavljenih. V Evropski uniji je pač 
pravilo, da vsaka država članica opravi ratifikacijo evropskih pogodb v skladu s svojo ustavo. To pravico se 
je vedno spoštovalo in spoštovalo se jo bo tudi v prihodnje. Iz tega vidika bodo Irci sami odločali, kako 
naprej. Glede na to, da je že prej devetnajst držav članic izpeljalo parlamentarne procedure za ratifikacijo 
Lizbonske pogodbe, je seveda prav, da Irska najprej sama pove, kako in kaj bo ravnala. Vendar pa smo se 
vsi zavedali, da je zaenkrat minilo premalo časa od tega referenduma. Vsi vemo, kakšno je stanje potem, 
ko je neka odločitev sprejeta. Tisti, ki ima pravico, da odloča, jo potrebuje, da presoja drugače ali pa, da 
pretehta druge argumente za določen čas. Teoretično je vse jasno kakšne možnosti so odprte - jih je več 
oziroma veliko. Vendar pa so države članice Evropske unije, ki še niso ratificirale Evropske pogodbe 
oziroma Lizbonske reformne pogodbe, zelo večinsko oziroma praktično popolnoma odločene, da ta proces 
nadaljujejo. Videli bomo, v kateri fazi bomo oktobra in takrat se bo tudi lažje odločati. Evropska unija v tem 
času normalno deluje naprej. 
 
ROSVITA PESEK: Ko gre za vprašanja podnebnih sprememb, ko gre za vprašanja kmetijskih izdelkov in 
nafte, njihove visoke cene vedno bolj nekako potiskajo nekatere strukture prebivalcev na ulice med 
protestnike. Nekako je nastal vtis, da ste voditelji ta problem zaznali, ga postavili visoko med prioritete, 
ampak nekih konkretnih rešitev, ki bi prišle z vrha, kako naj državljani ravnajo, kakšne politike naj se 
sprejemajo pa še ni. Je to pravi vtis?  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Tukaj gre za vprašanje poznavanja kaj lahko rešijo evropske 
politike in kaj morajo rešiti nacionalne politike v državah članicah. Konkretni ukrepi socialne politike so 99% 
vezani na pristojnosti vlad v državah članicah, slovenske, češke, nemške, švedske in ostalih. Ti ukrepi se 
sprejemajo glede na specifično situacijo v posamičnih državah. Tukaj gre za kratkoročne ukrepe, kjer je 
pač potrebno pomagati tistim, ki so najbolj prizadeti. Takšne ukrepe smo sprejeli tudi v Sloveniji z dvigom 
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davčne olajšave in z enkratnim draginjskim dodatkom, ki bo izplačan upokojencem, ki dobivajo nižjo 
pokojnino. Vendar pa to ni dolgoročna rešitev. Dolgoročna rešitev je, da se s to situacijo strateško soočimo. 
Ko gre za cene nafte in plina, bo dolgoročna rešitev na voljo, ko bo Evropa postala bistveno manj odvisna 
od ogljikovih goriv. Vse strategije so naravnane v to smer, okoljsko-energetski paket je strateškega pomena 
za to odločitev. Tukaj ne gre samo za vprašanje podnebja, varstva okolja in boja proti klimatskim 
spremembam. Gre tudi za ekonomsko in socialno kategorijo. Zato pa so evropske politike - tukaj je 
Evropska unija ključna. Pri teh dolgoročnih ukrepih zagotovo ne bi niti približno lahko računali na uspeh 
brez Evropske unije. Skratka vedeti moramo s čim se kakšen nivo ukvarja. Evropske unije nimamo za to, 
da bo reševala konkretne socialne probleme, zato so nacionalne in lokalne politike. 
 
ROSVITA PESEK: Kosovo in Srbija. Kako danes voditelji Evropske unije ocenjujete razmere na Zahodnem 
Balkanu, glede na to, da je bila to vseskozi neka tempirana bomba? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: To je res in izziv se je v času predsedovanja povečal, ne zmanjšal. 
Doživeli smo nekaj predčasnih volitev v Srbiji, razglasitev neodvisnosti Kosova, zaplete pri sprejemanju 
koalicijske reforme v Bosni in Hercegovini, potem zaplete pri sodelovanju posamičnih držav z Mednarodnim 
sodiščem za vojne zločine v Haagu. Na to je bilo treba sproti odgovarjati. Vendar po šestih mesecih vidimo, 
da smo zaključili podpisovanje pridružitvenih sporazumov z vsemi državami na Zahodnem Balkanu, 
vključno s Srbijo in Bosno in Hercegovino, da imamo na Kosovu situacijo, ki se stabilizira - ki kljub 
nekaterim izzivom, ki ostajajo za prihodnost, je danes bistveno boljša kot pa si je kdor koli predstavljal 
decembra, ko smo recimo sprejemali napotila za konkretno ravnanje Evropske unije. Kar se tega tiče smo 
seveda doživeli priznanje za moder pristop k reševanju posamičnih odprtih problemov. Danes je Evropski 
svet s sprejemom posebnega aneksa o Zahodnem Balkanu tudi pozdravil ta napredek. Jaz sem vesel, da 
smo vsaj delni preboj dosegli tudi, ko gre za Makedonijo, kjer je - v primeru, da izpolni pogoje, ki jih morajo 
itak izpolniti vse kandidatke - možno, da dobi datum za začetek pogajanj že do konca tega leta.  
 
ROSVITA PESEK: Vrh se je danes končal, sprejemali ste že čestitke, med drugim tudi od predsednika 
Barrosa. Ste tudi vi zadovoljni, da se je ta vrh končal in da se čez deset dni končuje vaše vodenje Evropske 
unije?  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Vsako šestmesečno vodenje Evropske unije je zahtevna stvar, ne 
samo za majhno državo in državo, ki to dela prvič, ampak tudi za večje države. Tudi za Francijo bo 
naslednjih šest mesecev zelo velik izziv. To se je deloma pokazalo že včeraj in danes. Iz tega vidika je to 
tudi izjemen napor in vsi smo veseli, ko se naporno delo konča. Jaz še posebej. V zadnjih mesecih je šlo 
80-90% ojega časa za te zadeve. Vsi zadnji dnevi po negativnem izidu referenduma na Irskem, so bili 
dnevi in noči praktično brez spanja - ena sama komunikacija in koordinacija in jaz sem vesel, da smo 
danes s temi soglasno sprejetimi zaključki, kako naprej v zvezi z ratifikacijo Lizbonske reformne pogodbe, 
dosegli enotnost vseh 27 držav članic, vključno z Irsko. Ko smo včeraj končali včerajšnje delo tam nekje 
čez 24.00 uro - potem ne štejem zraven še bilateral in tiskovnih konferenc - je bilo še vse odprto. Danes 
zjutraj ob 11.00 smo imeli na mizi usklajeno rešitev, vendar smo za to investirali veliko ur intenzivnega dela, 
pravih kontaktov. Seveda ob vsem tem dobili tudi veliko zaveznikov in si pridobili veliko izkušenj. Vendar 
kljub vsemu temu, da smo veseli zgodovini za to enkratno priložnost, sem hkrati tudi zelo vesel - in mislim, 
da tudi vseh mojih nekaj tisoč sodelavk in sodelavcev - da se to obdobje končuje. Ker je za to dejansko 
potreben napor, ki ga več kot šest mesecev težko zdržiš.  
 
ROSVITA PESEK: Hvala vam tudi nocoj, ker ste si vzeli čas za tale pogovor in srečno.  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Hvala za pogovor, srečno. 
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